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V březnovém čísle:
— Lékařská pohotovost
— Revitalizace alejí
— Rozhovor s L. Jírovou
— Masopustní veselí
— Tenisový Winetr Cup
— Tip na výlet
— Kulturní kalendář

Příloha: Zajímavosti na západ
od Marktu III

Fenomén 
běhání dorazil 

i do Hrádku
Málokterý sport zažil v posledních le-
tech takový rozmach jako právě běh.
Možná proto, že máme méně času 
a na rozdíl od jiných sportů při běhu
se stačí jen obléknout, obout, vyběh-
nout a užívat si čerstvého vzduchu. Je
to znát v ulicích, na Kristýně a také na
závodech. Běžeckých se vyrojila spous -
ta a řada z nich se může pochlubit ros-
toucí popularitou.

Letos už třetím rokem se bude na
Kristýně konat Alisy Běh Trojzemím. 
V roce 2017 si jej vymyslel nově vzniklý
Multisport Team okolo Pavla Jindry.
Od prvního ročníku věnují jeho pořa-
datelé velké úsilí všemu, co může zá-
vodníky udělat spokojenými. Vloni se
jim závodníci odvděčili, jak nejlépe
mohli: na Kristýnu jich dorazilo přes
pět set. A pozor! Letos se závod koná
13. dubna, kapacitu má 800 závodní ků
a nyní zbývá posledních 150 volných
míst. Poctivá a dlouhodobá příprava
závodu se pořadatelům vrací. Hrádek
se může pochlubit další úspěšnou akcí.

Do cihelny za relaxací
Před několika lety byly mezi Kristýnou a Trojmezím zpřístupněny mokřady. Ve dvou etapách zde byly
vybudovány přírodní chodníčky a dvě odpočinková místa. Stranou ruchu Kristýny a jen kousek od
města vzniklo místo, které je snadno přístupné a přitom je v něm klid. Podobný záměr vznikl i pro 
bývalé hliniště cihelny. A v těchto dnech je záměr realizován.

Určitě se najde dost lidí, kteří v místech, schovaných za bývalým areálem cihelny, nikdy nebyli. On
pro to také nebyl moc velký důvod. V areálu bývalého hliniště sice je dost pěšinek, ale ještě poměrně
nedávno působil spíše nevábně. Množství náletových dřevin, na několika místech vysypaný komunální
odpad, poslední útočiště vysloužilých pneumatik. 

Budoucí lesopark se nalézá relativně blízko centra města, přesto je to k nejbližším domům pár set
metrů. Záměr jeho zpřístupnění nepočítá s tím, že by zde vznikl nový městský park. Kácení stromů
bude jen minimální – tam, kde povedou nové stezky, a tam, kde je potřeba les prosvětlit od náleto-
vých dřevin. Jádro projektu spočívá ve zpřístupnění lokality. V těchto dnech vznikají nové stezky. V je-
jich trase probíhají terénní úpravy a zpevňování. Podobně jako na mokřadech ale jde o cesty mlatové,
tedy z čistě přírodních materiálů. Část chodníků bude povalových. A využity budou i stávající laguny,
které jsou přirozeně napájeny povrchovou i podpovrchovou vodou.

Počítá se i s drobným mobiliářem v podobě nezbytných odpadkových košů a zastřešeným poseze-
ním. Po vzoru podobných lokalit v jiných městech zde vzniknou i dvě ohniště s lavicemi. Dětem se 
budou asi nejvíce líbit nízké lanové prvky, na nichž budou moci cvičit svoji obratnost.

Areál bude přístupný ze čtyř směrů: z Oldřichovské ulice podél školky, podél kynologického cvičiště
od ulice Staré, z ulic Jílová a U Remízku. Projekt je rozdělen do etap. V první fázi vzniká vnější okruh,
aby vznikl použitelný celek. Pokračovat se pak bude rozšiřováním chodníčků.

Město na realizaci projektu Park Cihelna Hrádek nad Nisou – 1. etapa získalo prostřednictvím Místní
akční skupiny Podještědí dotaci ze Státního zemědělského intervenčního fondu z Programu rozvoje
venkova.



lnformace z radnice
Usnesení rady města
6. schůze rady města
6. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 20. února, se zabývala
těmito záležitostmi:
— vzala na vědomí Bezpečnostní analýzu města Hrádek nad Nisou na

rok 2019
— schválila smlouvu o poskytování daňového poradenství a zpracování

přiznání k dani z příjmu za rok 2018 se společností KODAP, s. r. o.
— schválila darovací smlouvu ve výši 10 000 Kč se společností ANIMAL'S

OS, zapsaný spolek 
— schválila darovací smlouvu ve výši 20 000 Kč se společností Azyl pes

Krásný Les, z. s. 
— schválila přijetí věcného daru – podlahového mycího stroje Tennant

v hodnotě 45 000 Kč pro hasiče Hrádek nad Nisou 
— schválila přijetí dotace z Ministerstva životního prostředí v rámci 

Operačního programu životní prostředí 2014–2020 na projekt Sní-
žení energetické náročnosti budovy Městského úřadu v Hrádku nad 
Nisou ve výši 2 656 414 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 
2 656 414 Kč v souladu s Registrací akce a Rozhodnutím o poskytnutí
dotace

— schválila přijetí dotace z Ministerstva životního prostředí v rámci 
Operačního programu životní prostředí 2014–2020 na projekt Sní-
žení energetické náročnosti budovy Městského úřadu v Hrádku nad 
Nisou ve výši 1 172 586,80 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši
502 537,20 Kč v souladu s Registrací akce a Rozhodnutím o poskyt-
nutí dotace

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Základní orga -
nizace Českého zahrádkářského svazu ve výši 25 000 Kč na provede -
ní druhé fáze opravy klubovny ČZS na Polní ulici (dokončení opravy
a úpravy vnějšího pláště, vnitřního prostoru a využití dešťové vody
jako vody užitkové)  

— schválila poskytnutí daru ve výši 20 000 Kč Spolku Hrádek n. N. – Os-
trov života, z. s.

— vzala na vědomí nabídku Mgr. Mazurové pro ZŠ Donín a ZŠ Loučná
v Hrádku nad Nisou na poskytování psychologického poradenství 
a konzultací za celkovou nabídkovou cenu 70 000 Kč (7 tis. Kč /mě-
síc x 10 měsíců školního roku) a uložila vedoucí správního a sociál-
ního odboru uzavřít objednávku na uvedené služby

— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky Drobné památky
a jejich propagace Bogatynia – Hrádek n. N., a to firmu Kamenictví
Jurek Hrádek nad Nisou za celkovou cenu 656 145 Kč vč. DPH

— schválila přidělení zakázky na vyhotovení projektové dokumentace
ve stupni pro provedení stavby (dále jen DPS) na akci Sociální byd-
lení Hrádek nad Nisou, firmě Projektový ateliér DAVID, s. r. o., Libe-
rec 14, za nabídkovou cenu 769 560 Kč včetně DPH

— schválila výběr zhotovitele projektové dokumentace DPS (dokumen -
tace pro provedení stavby) na akci Komunitní centrum Seník, a to
Projektový ateliér DAVID, s. r. o., Liberec 14, za nabídkovou cenu 
361 669 Kč včetně DPH 

— schválila Výroční zprávu za rok 2018 města Hrádek nad Nisou o čin-
nosti povinného subjektu v oblasti poskytování informací podle zá-
kona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím (ve znění
pozdějších předpisů).

7. schůze rady města
7. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 27. února, se zabývala 
těmito záležitostmi:
— schválila Ceník č. 1/2019 inzerce v měsíčníku HRÁDECKO s účinností

od 1. 3. 2019
— schválila přidělení zakázky na vyhotovení souboru projektových do-

kumentací: architektonické studie dispozice, dokumentace pro sta-
vební povolení, dokumentace pro provedení stavby, dokumentaci na
vnitřní vybavenost mobiliářem a inženýrskou činnost na akci Stavební
úpravy – Základní škola a Mateřská škola, Hrádek nad Nisou – Loučná
Hrádek nad Nisou, a to firmě Father & Sons Vision, s. r. o., Liberec V,
za nabídkovou cenu 976 470 Kč včetně DPH

— schválila přidělení zakázky na polohové a výškové zaměření včetně
zákresu hranic pro akci Komunikace Rynoltická, a to společnosti GEO-
DET CZ, s. r. o., Liberec 1, za nabídkovou cenu 350 900 Kč vč. DPH 

— vyjádřila souhlas se stavbou LI 020 114 Hrádek nad Nisou, Liberecká,
rekonstrukce kanalizace a vodovodu, dle předložené žádosti pro spo-
lečné povolení vyhotovené zplnomocněným žadatelem SčVK, a. s., 
a dále schválila uzavření smlouvy o úpravě vzájemných práv a po-
vinností souvisejících s rekonstrukcí vodního díla mezi městem Hrádek
nad Nisou a stavebníkem Severočeská vodárenská společnost, a. s.,
Teplice. 

Ze zasedání zastupitelstva města
2. zasedání zastupitelstva města
2. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 27. února, se
zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo podání žádosti o odkup pozemků p. č. 1768/3, ostatní 

plocha, ostatní komunikace, o výměře 72 m2, p. č. 1765, zastavěná
plocha a nádvoří, o výměře 357 m2, jehož součástí je stavba pro do-
pra vu bez čísla popisného nebo evidenčního, a pozemku p. č. 1598/10,
ostatní plocha, dráha, o výměře 1 230 m2 (pozemek oddělen z po-
zemku p. č. 1598/1, ostatní plocha, dráha, o výměře 32 408 m2, vše 
v k. ú. Hrádek nad Nisou, které jsou ve vlastnictví Českých drah, a. s.

— schválilo přijetí budoucího daru komunikace ev. číslo III/2719 Hrá-
dek nad Nisou (Husova ul., Oldřichovská ul.) a přijetí budoucího daru
komunikace III/27110 (Oldřichov na Hranicích). Schválilo uzavření
smluv o smlouvě budoucí darovací mezi městem Hrádek nad Nisou
(budoucí obdarovaný) a Libereckým krajem. 

— schválilo poskytnutí finančního daru ve výši 50 000 Kč Hospicu 
sv. Zdislavy, o. p. s., Liberec IV – Perštýn 14, na zajištění činnosti Hos-
picu sv. Zdislavy

— schválilo poskytnutí finančního daru ve výši 50 000 Kč Oblastní cha-
ritě Liberec na provozní náklady domova pro seniory – Domova 
pokojného stáří – Domova sv. Vavřince v Chrastavě 

— schválilo poskytnutí finančního daru ve výši 30 000 Kč na pokrytí 
provozních nákladů Domovu U Spasitele, středisko Husitské diako-
nie, Frýdlant

— schválilo poskytnutí finančního daru Centru Lira, z. ú., Liberec, v cel-
kové výši 32 200 Kč, ve skladbě 12 600 Kč na poskytování preventivní
sociální služby raná péče a dále pak 19 600 Kč na poskytování sociál -
ně aktivizačních služeb pro rodiny s dětmi s poruchou autistického
spektra (PAS)

— zřídilo Osadní výbor v části města Dolní Sedlo a určuje počet jeho
členů na 5 ve složení: p. Miroslav Hochman, p. Jaroslava Macounová,
p. Ing. Mojmír Hromník, p. Václav Jelínek, p. Lucie Jelínková. Zvolilo
předsedou osadního výboru pana Miroslava Hochmana.

— schválilo navrhované znění Dotačního programu města Hrádek nad
Nisou pro rok 2019 včetně jednotlivých výzev k podání žádosti o po-
skytnutí dotace, vzorový text veřejnoprávních smluv o poskytnutí
účelové dotace z Dotačního programu města Hrádek nad Nisou pro
rok 2019 a obsazení hodnotící komise ve složení: Pavel Farský, 
Mgr. Jaroslav Poláček, Petr Dlouhý, ThMgr. Hedvika Zimmermannová,
Miroslav Řezníček

— schválilo připojení města Hrádek nad Nisou a příspěvkových orga-
nizací města Hrádek nad Nisou k mezinárodní kampani Vlajka pro 
Tibet, která proběhne 10. 3. 2019, a zároveň vyvěšení tibetské vlajky.

2 z radnice

Dotační program města 
Hrádek nad Nisou na rok 2019

27. 2. 2019 byl zastupitelstvem města schválen dotační program města na
letošní rok. Příjem žádostí o dotaci bude probíhat od 1. do 23. dubna. Pro-
jednání a schválení podpory proběhne 15. května na schůzi rady města.

Stejně jako v minulých letech má dotační program dvě části. O dotaci
je možné žádat na projekt, tedy jde o podporu kulturní, sportovní a další
činnosti dětí, mládeže a široké veřejnosti nebo činnosti subjektů půso-
bících na území města. V tomto podprogramu je připraveno k rozdělení
245 000 korun. Podprogram na podporu volnočasových činností (dříve
podprogram na člena) je určen pro podporu subjektů s členskou základ -
nou působících na území města a je v něm připraveno 145 000 korun.
Dotaci je možné čerpat na akce realizované a hrazené v období od 1. 1.
do 31. 12. 2019.

Žádosti je možné podávat výhradně prostřednictvím standardizova-
ných formulářů, a to osobně na podatelně úřadu nebo poštou nebo 
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Začínají rekonstrukce škol
Několikrát už jsme informovali o rozsáhlých rekonstrukcích, které letos
čekají obě „velké“ hrádecké školy. Je jasné, že rozšíření a rekonstrukce
učeben, nebo dokonce rekonstrukce všech instalací, jako tomu bude 
v přístavbě ZŠ T. G. Masaryka, není možné stihnout během prázdnin.
Školy proto nyní čekají ztížené podmínky, výuka se ale kvůli nim ome-
zovat nebude.

Nejdříve se začalo v budově ZŠ Lidická. Vybudování nástavby nad 
přístavbou si vyžádalo uzavření šaten, takže žáci se nyní převlékají ve 
třídách. Už od dubna se ale začne stavět v přístavbě ZŠ T. G. Masaryka.
Trakt s učebnami bude muset být vyklizen, takže dvě třídy se od dubna
budou učit v Klubu důchodců. Tady budou také dvě oddělení školní
družiny. Zbytek tříd prvního stupně se vejde do původní budovy školy.

datovou schránkou selektronickým podpisem. Formuláře jsou k dispozici
na internetových stránkách města, případně je možné si je vyzvednout
na odboru dotací a kultury.

V podprogramu na akce je dotace určena na projekty veřejně pro-
spěšného charakteru – podporu kulturní, sportovní a další činnosti dětí,
mládeže a široké veřejnosti nebo činnosti subjektů působících na území
města.

Žádat mohou právnické osoby a fyzické osoby i podnikající, působící
na území města Hrádek nad Nisou, vyjma příspěvkových organizací
města a oddílů Sboru dobrovolných hasičů. Žadatel může podat maxi-
málně 2 žádosti. Maximální výše dotace na první žádost je 15 000 Kč, na
druhou žádost 7 500 Kč. Dotace není určena na úhradu nákladů v sou-
vislosti s reprezentací jednotlivců a kolektivů v zahraničí.

Podprogram „na člena“ je určen na podporu členství dětí a mládeže
(do 18 let věku), příp. dospělých členů organizací zajišťujících zájmové
aktivity na území města. Požádat si mohou právnické osoby, které mají
sídlo na území města Hrádek nad Nisou a které mají stanoveny minimální
členský příspěvek ve výši 10 Kč na člena. Žadatel může podat maximálně
1 žádost. 

Dotace bude poskytnuta ve výši 200 Kč na člena do 18 let, v maxi-
mální výši 20 000 Kč na jednu žádost. Pokud celková alokace nebude 
vyčerpána, bude zbytek finančních prostředků rozdělen poměrově mezi
žadatele a určen na podporu dospělých členů. Organizace zajišťující 
zájmové aktivity musejí mít min. 80 % členské základny s bydlištěm 
v Hrádku nad Nisou.

Celé znění podmínek dotačního programu, včetně seznamu povinných
příloh žádosti, najdete na internetových stránkách města. Do 29. března
je možné na odboru dotací a kultury konzultovat případné nejasnosti
žadatelů. Kontaktní osobou je Jana Matušková, tel.: 482 411 431, email
matuskova@muhradek.cz.

Lékařská pohotovost 
i odborné ambulance fungují dál
Do 31. prosince loňského roku v Hrádku zajišťovaly fungování zdravot-
nické pohotovostní služby a odborných ambulancí Lázně Kundratice.
Protože Lázně Kundratice vypověděly smlouvu na provozování pohoto-
vosti, hledalo město řešení, jak zajistit služby i nadále. Po vzájemné do-
hodě nakonec nejen pohotovost, ale i všechny ostatní lékařské služby, 
k 1. lednu převzala Krajská nemocnice Liberec.

To znamená, že veškeré lékařské služby, na které jsou obyvatelé zvyklí,
fungují dále, město navíc investovalo do nového vybavení ordinace.

Interní ambulance je dostupná po předchozím objednání na tel. čísle
482 723 126. Pacienti se musí objednat v době ordinačních hodin interní
ambulance, tedy v úterý od 14.30 do 17.00.

Chirurgická ambulance je otevřena ve středu od 12.30 do 15.00. 
Čtvrtek zůstal diaporadně. V době od 6.35 do 7.45 se dělají odběry.

Konzultace po objednání probíhají od 8.00 do 10.00 a poradna je k dis-
pozici od 10.00. Pouhé předepsání léků je v diaporadně možné osobně
nebo telefonicky od 8.00 do 9.30.

Zdravotnická pohotovost je ve všedních dnech otevřena od 17 do 
21 hodin, o víkendech a svátcích od 9 do 18 h.

„Komplikovaná je situace se stomatologickou péčí,“ říká starosta města
Josef Horinka. Ordinaci v Chotyni před lety vybavovalo město Hrádek
nad Nisou, prostory poskytla Obec Chotyně. Provozovaly ji také Lázně
Kundratice, ale zajistit pro ni dlouhodobě lékaře se už delší dobu neda-
řilo. „Dohodli jsme se na ukončení spolupráce s Lázněmi Kundratice 
a prostory jsme vyklidili. Hledáme vhodný prostor, kam ordinaci přesu-
nout, ale největší problém je sehnat do ordinace lékaře,“ říká Josef Ho-
rinka. 

V Hrádku tedy zůstává zubní ordinace MUDr. Sekvarda a jednou
týdně do Hrádku jezdí MUDr. Czolková.

Živá je stále myšlenka zřízení jedné polikliniky v Hrádku nad Nisou pro
praktické, dětské i odborné lékaře. Původní záměr vybudovat polikliniku
v lokalitě Azylu ale padl. Logickým řešením by bylo v budoucnu využít
třeba odkoupený areál Bekonu.

A jak je to s fámami, že v Hrádku budou končit někteří praktičtí lékaři?
„Dostal jsem takový dotaz, takže jsem se hned objednal na konzultaci 
k paní doktorce Rosinové i paní doktorce Pavlové a obě mě ujistily, že za-
tím míní v péči o pacienty pokračovat. V horizontu nejbližších let je tedy
péče praktických lékařů zajištěna,“ říká starosta Josef Horinka.

Smlouva o větrných elektrárnách
nad Václavicemi podepsána

22. února podepsali starosta města Josef Horinka a Ing. Marek Lang, 
zastupující společnost EEH, s. r. o., smlouvu, na základě které bude 
z provozu větrných elektráren nad Václavicemi dlouhodobě plynout pří-
jem do rozpočtu města Hrádek nad Nisou a především pak do Fondu
rozvoje Václavic a Uhelné, který bude sloužit obyvatelům těchto částí
města.

O výstavbě větrných elektráren nad Václavicemi se poprvé mluvilo už
v roce 2004. V roce 2006 byla podepsána smlouva mezi městem Hrádek
nad Nisou a společností EEH, podle které mělo město po splacení zá-
vazků jednu z větrných elektráren vlastnit a provozovat ji. Od té doby se
ale změnila legislativa a změnil se i majitel společnosti EEH, která stála 
u zrodu projektu. Více než rok trvala jednání o nutné nové podobě
smlouvy a o způsobu, jakým bude obyvatelům města, a především
Uhelné a Václavic, kompenzován zásah do krajinného rázu.

Nová smlouva říká, že město bude po dobu existence větrného parku
dostávat adekvátní podíl z výnosu větrných elektráren, tedy nikoliv 
jen ze zisku. Konkrétně půjde o 1,985 % z výnosu, což by v průměrném
roce měly být asi 2 mil. Kč. Všechny takto získané prostředky do výše 
2 mil. Kč budou příjmem Fondu rozvoje Václavic a Uhelné. Pokud elekt-
rárny vydělají ještě více, půjdou peníze navíc do rozpočtu města. A jak
při podepisování smlouvy zaznělo, podle předběžných výsledků to vy-
padá, že za minulý rok, kdy navíc společnost provoz elektráren stále
ještě ladila, přiteče do rozpočtu města nad ony dva miliony ještě asi 
250 000 korun. 

Větrný park ve Václavicích tvoří 13 elektráren, každá s výkonem 2 MW.
Jde o druhý největší park v České republice, hned po Kryštofových Ham-
rech v Krušných horách. Každá z věží má výšku 80 metrů, délka listů 
rotoru je 50, resp. 46 metrů. Předpokládaná roční dodávka do sítě činí
52 GWh, což je přes 10 % větrné energie vyrobené v ČR. Roční výroba
odpovídá spotřebě asi 15 000 průměrných domácností a spotřebě 
35 000 tun hnědého uhlí. Provoz větrného parku uspoří ročně 146 000 tun
CO2. 

Celkové investiční náklady projektu větrného parku ve Václavicích
jsou 1,1 mld. Kč. Předpokládaná návratnost projektu činí 15 let.



Stará dubová alej podél ulice Žitavská je jedním z nejzajímavějších pří-
rodních prvků v okolí města. Mohutné duby jsou hodny obdivu v každém
ročním období. Stačí si vzpomenout, jak na podzim hýří všemi možnými
barvami. Stromy ale slouží také jako větrolamy, poskytují útočiště ptá-
kům a jejich plody jsou pro zvěř žijící pod korunami významnou složkou
obživy. 

Dubové aleje procházejí pravidelnou revitalizací. Vloni byly stromy po-
dél Žitavské ulice až ke kruhové křižovatce odborně ošetřeny. Stav něko-
 lika jedinců ale byl dendrologem posouzen jako špatný a neperspektivní.

Letos, v rámci druhé etapy revitalizace, byly tyto stromy pokáceny a alej
byla doplněna novou výsadbou.

Projekt Stromy v Trojzemí – revitalizace aleje Žitavská a propagace
přírodního dědictví je spolufinancován z prostředků Fondu mikroprojektů
Euroregionu Nisa v rámci programu přeshraniční spolupráce Interreg 
V-A Česká republika – Polsko.

Odstraněním náletu a prořezávkou lipové aleje na Uhelné začala reali-
zace dalšího z mnoha projektů, díky kterým se za přispění fondů Evrop-
ské unie mění tvář našeho města a jeho okrajových částí. V loňském roce
byla v rámci projektu Paměť v krajině Trojzemí na Uhelné kompletně
opravena téměř zničená kaplička. Letošní projekt řeší revitalizaci lipové
aleje a okolí kaple. Vznikne tu odpočinková zóna s dětským hřištěm
uprostřed zeleně. Do konce roku by z prostředků Fondu rozvoje Václavic
a Uhelné měla přibýt ještě zpevněná plocha před kaplí. Sídlu se tak vrátí
náves jako přirozené centrum. Kaplička na Uhelné se stala vyhledáva-
ným místem výletníků i párů toužících uzavřít manželství. I v letošním
roce tu místní osadní výbor za podpory města Hrádek nad Nisou chystá
kulturní akce, v kapličce koncerty a divadlo, pod širým nebem pak další

ročník festivalu Uhelnácký mlž. Úpravy veřejných prostranství dodají
dění i všednímu životu na Uhelné ještě přívětivější rámec.

Projekt Uhelná – revitalizace aleje a úprava prostranství pro turisty 
je spolufinancován z prostředků Fondu mikroprojektů Euroregionu Nisa
v rámci programu přeshraniční spolupráce Interreg V-A Česká republika –
Polsko.
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Na Uhelné se po kapli upravuje i její okolí

Alej na Žitavské doplnily nové stromy

Vítr hlavně vyvracel stromy
Větrné počasí není na jaře ničím výjimečným. Během druhého březno-
vého víkendu ale nárazy větru dosáhly přece jen neobvyklé intenzity.
Znát to bylo hlavně na množství vyvrácených a polámaných stromů. Na-
štěstí na městském majetku způsobila vichřice jen dvě větší škody. Dva
vyvrácené stromy pobořily obvodovou zeď hřbitova v Doníně a na fot-
balovém hřišti ve Václavicích vítr poškodil střechu budovy. Obyvatelé
většiny města se také na několik hodin museli obejít bez elektřiny.



Při Společenském večeru města dostala Cenu starosty její asi zatím nej-
mladší nositelka, devítiletá Luisa Jírová. Příznivci televizních soutěží si jí
všimli v show Česko Slovensko má talent. A protože je Luisa z Hrádku,
tak kolovaly odkazy na soutěž i po sociálních sítích mezi Hrádečáky.
Často je tedy shlédli i ti, kteří podobné televizní pořady nesledují. Luisa
chodí do 4. třídy Základní školy Lidická a podle toho, co říká, o ní ještě
uslyšíme.

V televizní soutěži jsi všechny, včetně poroty, svým hlasem a vý-
konem překvapila. Takže se učíš u někoho zpívat?
Ne, jsem samouk. Nikam se učit zpívat nechodím. Byla jsem jenom jed-
nou, to bylo v sobotu před castingem. (A maminka, která je u našeho po-
vídání přítomna, dodává: „Když dostala Luisa i její sestra pozvánku na
casting, tak jsem využila kontakt na jednu paní učitelku v Rumburku. 
Luisu to ale hrozně nebavilo, a tak se paní učitelka věnovala spíše její 
sestře“) Paní učitelka mi doporučila jen pilovat angličtinu.
Jak dlouho vlastně zpíváš? V televizi jsi působila dost ostříleně
a aplaus jsi sklidila i při vystoupení na Společenském večeru.
Tak odhaduju to asi na pět let. (Maminka dodává: „Zpívá od narození.
Pořád.“) Před těmi asi pěti lety jsem začala poslouchat populární písničky
v angličtině. A protože jsem se chtěla anglicky víc naučit, tak jsem je za-
čala zpívat.
A už se domluvíš anglicky?
Anglicky se učím ve škole, i když zatím dost pomalu. Kdybych chtěla 
někomu něco anglicky říct, tak to přeložím, ale třeba gramatiku zatím 
neumím. 
A jak se tedy texty písniček učíš? Víš, o čem zpíváš?
U některých znám jenom kousek překladu a jen u hodně málo písní vím

o čem je celý text. Ono to začalo tak, že mamka byla v kině, a tam se jí 
líbila písnička Shallow. Pořád si ji doma pouštěla, pak ji začali hrát na
Óčku, a jelikož my jsme taková celá hudební rodina, všichni k hudbě něco
máme, tak jsem tu písničku poslouchala dennodenně a tím se ji naučila.
Pak už bylo jenom pár míst, která jsem zpívala špatně, protože jsem tam
nerozuměla. Tak jsem si našla text a dneska už je to dobrý.
Jak se ty písničky tedy učíš?
Několikrát si ji pustím a naposlouchám. A my máme doma takovou tu 
velkou bednu s mikrofonem, ze které mají největší radost sousedi. Tak si
pustím karaoke a zpívám do té hudby.
A jak si vybíráš písničky?
Něco si pouští mamka a zalíbí se mi to, nebo si něco poslouchá a stáhne
sestra. Hodně dobře jsem se naučila asi tři nejoblíbenější písničky a učím
se další. A musím zlepšit tu angličtinu, to mi říká i táta. Hodně jsem si teď
oblíbila Freddieho Mercuryho a jeho Bohemian Rhapsody a We Are The
Champions.
Umíš také nějakou českou?
Pořádně umím asi dvě, ta první je vtipná od Ivana Mládka a jmenuje se
Zkratky. A ta druhá je Boky jako skříň od Evy Farné, protože jak má hlubší
hlas, tak se mi to líbí.
Kdo dostal nápad zúčastnit se televizní soutěže?
Starší sestra. Jednou mi napsala přes messenger: „Hele, jsou nějaký volný
místa v Česko Slovensko má talent.“ a asi tisíckrát připsala prosím, pro-
sím, pojď do toho se mnou. Tak jsme se pak doma domluvily a přihlásily.
Co říkala sestra na to, že jsi postoupila dál? Nemrzelo ji to?
Tak nejdřív určitě, ale pak už ne a přeje mi to.
Jak ses cítila v sále, kde sedí stovky lidí? Něco jiného je zpívat
doma do mikrofonu přes zeď sousedům a něco jiného před
spoustou lidí. 
Tak před Společenským večerem byl brek (teď se směje). Protože od te-
levize jsem nikde nezpívala, a tak jsem byla nervózní. V televizi jsem 
přitom nervózní nebyla vůbec. Bylo tam hodně lidí, ze strany hodně 
kameramanů, pak jeden na porotu a ještě kamera na takové velké kon-
strukci, která se před námi pohybovala.
Jaká k tobě byla porota?
Myslím si, že to dopadlo dobře. Svůj názor mi řekli. Jaro Slávik mi řekl, že
slyšel zpívat spoustu malých holčiček, ale netušil, že nejhezčí hlas bude
mít devítiletá holka.
Co bys chtěla dělat dál? Budeš se chodit učit zpívat?
Určitě bych se zpívání chtěla věnovat dál. Baví mě to, a když vidím, že to
baví lidi, tak ještě víc. Tak bych třeba mohla do 18 nebo do 20 let vydržet
(smích). Hodně lidí mamce volalo, že bych v létě mohla někomu zazpí-
vat na narozeninách. A chtěla bych chodit na konzervatoř, tak na tom
budu muset hodně zapracovat.
To by také chtělo zvládnout klavír. A ty jsi jako dárek dostala při
Společenském večeru školu hry na klavír, už jsi ji otevřela?
Otevřela, ale spíš se podle ní teď učí sestra. Ona u klavíru dennodenně
tráví večery, odpoledne i rána a nikdo jiný se k němu nedostane. A učí se
sama podle těch knížek, co jsem dostala a podle internetu.
Co tě ještě baví?
Tancovat a někdy gymnastika. Chodím i na kroužky anebo si hraju s koč-
kama. Ale i gymnastiku si cvičím sama doma. 
A hraješ divadlo jako maminka?
Já jsem spíš ten, kdo si pamatuje její texty. Chodím s ní na zkoušky a ty
texty mi tam samy nalezou do hlavy. Ale divadlo nehraju.

Luisa, která zpívá pořád

53. ãíslo,
březen 2019rozhovor
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Před šesti lety se hrádeckými ulicemi poprvé po mnoha desetiletích 
vydal masopustní průvod masek. Vloni se přidali Václavičtí a letos tomu
tak zůstalo. Jen pořadí se prohodilo. 

Letos si masky podrobily nejdříve Václavice. V sobotu 16. února se
družina vedená Masopustem vrhala na každého, kdo stál na ulici nebo
projížděl Václavicemi a k průvodu nepatřil. Zastavovala auta i nebohé
cyklisty. 

Cikánky kradly jak straky. Kdo si nedal pozor, našel svoje věci večer 
v dražbě. Václavicko-uhelňácká muzika letos vyhrávala pod shovívavým
dohledem Karla Hozy, kapelníka daleko věhlasnějšího uskupení Patrola
Šlapeto. Nechyběla spousta jídla a kořalka tekla proudem, jak se patří.
Jedinou nesrovnalostí zůstal jen ten chaos v popravách. Podle plakátů to
měl odskákat medvěd, smrtka si brousila zuby na kobylu a nakonec to
stejně skončilo jako před rokem všeobecnou amnestií.

Týden poté předal starosta města Josef Horinka vládu nad městem na
pár hodin Masopustovi a jeho družině i v Hrádku. I tady se početný 
průvod, o mnoho hlav větší než vloni, bavil na jednotlivých zastávkách, 

stejně jako cestou. A bavil nejen sebe. Třeba v domě s pečovatelskou
službou se jeho obyvatelé na takové zpestření každým rokem těší. Ci-
kánky se snažily, aby připravené občerstvení vystačilo hlavně pro masky,
a už vědí, že pro další roky bude potřeba jejich řady rozšířit. Na rozdíl
od masopustu václavického, v Hrádku se kobyla amnestie nedočkala.
Její mord ale proběhl aspoň decentně za plentou.

Když po hodině a půl průvod dorazil k hasičárně, tam už byly v pl-
ném proudu vepřové hody. A protože počasí přálo, bylo ještě dlouho do
odpoledne plno ve zbrojnici i před ní.

Masopustní veselí v Hrádku a ve Václavicích



Už od února 1994 funguje keramická dílna při Základní škole v Doníně. 
Byla vybudována díky úsilí a zájmu jeho dlouholeté vedoucí paní Emilie
Hamplové. Provoz byl přerušen pouze na několik měsíců po povodních
v roce 2010, kdy musela být původní pec zničená vodou vyměněna za
novou. 

Pod vedením paní Hamplové docházely do keramického kroužku celé
generace dětí a do příležitostných výtvarných dílen i jejich rodiče a pra-
rodiče. Keramický kroužek zaznamenal každoroční ocenění v celostát-
ních i mezinárodních soutěžích například Českého rozhlasu (Malujeme
po síti), Národního muzea (Kutálkovo sluníčko), Italského velvyslanectví
(Co víš o Itálii) a dalších.  

Keramika na škole v Doníně má opravdu dlouholetou tradici a je mezi
dětmi velmi oblíbená, proto jsme byli velice rádi, když se po zaslouže-
ném odchodu paní Hamplové do důchodu ujala vedení kroužku paní
Alena Hobrlantová. Ta má také dlouholetou zkušenost s výrobou kera-
miky a vede v naší škole nově i pletení košíků z pedigu.

Do keramické dílny dochází pravidelně děti od 1. do 5. třídy rozdě-
lené do tří skupin, kde pracují s bílou nebo hnědou keramickou hlínou.
Na tu nanášejí glazury, engoby nebo oxidy. S hlínou pracují technikou
vykrajování z plátu, stavění 3D objektů nebo modelování. Děti z první
třídy mohou nově pracovat na válcovací stolici. Ty starší už zvládnou
zpracovat keramickou hlínu do plátu pomocí válečku.

Keramické výrobky bude možné vidět například během Dne otevře-
ných dveří, nebo na oslavě 110. výročí založení školy 28. května a samo-
zřejmě také klasicky při Rozloučení se školním rokem (25. června).
Kromě jiného bude k vidění také kronika mapující historii a úspěchy 
keramického kroužku v donínské základní škole vedená od roku 1994.  

Mgr. Blanka Trnková

polečenskápolečenská
rubrikarubrika

Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci únoru 2019
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Hana Peroutková, Vlasta Rockziegelová,
Arno Teubner

80 let Jaroslava Studená
81 let Marie Echtnerová
82 let Jiří Oščiatka, Jaroslav Polák
84 let Maria Vlčková
87 let Gert Jiranek, Marta Krejbichová
88 let Zdeňka Měchurová
91 let Emil Braun
92 let Květoslava Reichlová
95 let Věra Kochánková

Dne 22. 2. 2019 byli v obřadní síni hrádecké radnice 
přivítáni noví hrádečtí občánci:

Richard Bošňak, Petr Beneš, Matěj Brodský, 
Isabela Mansfeldová, Matyáš Daňko, Eliška Vrchovská,

Jan Kyca, Anežka Chlupsová, Matěj Mlateček, 
Adina Urbanová, Tomáš Rychetský, Viktor Taibr, 

Leontýna Hartmanová, Petr Merhaut, Ondřej Přibyl

Monika Korbelářová, matrikářka

73. ãíslo,
březen 2019ze společnosti

Oslava Mezinárodního 
dne žen

Dne 11. března pořádala Pečovatelská služba pro seniorky oslavu MDŽ.
Přišlo jich kolem 75. Akce se také zúčastnil pan místostarosta, který všem
ženám popřál k tomuto svátku a předal krásnou barevnou kytičku, která
potěšila každou návštěvnici. O doprovodný program se postaraly děti 
ze ZŠ v Loučné a pan Šimon Pečenka, který je herec, moderátor, zpěvák,
textař a producent. Vystudoval klasický zpěv, kterým potěšil všechny
návštěvníky oslavy MDŽ. Jeho písničky byly z dob Oldřicha Nového,
Waldemara Matušky, Milana Chladila, ale i Karla Gotta. Kdo chtěl, mohl
se přidat a zazpívat si s ním, což také spousta seniorů využila. Sváteční
odpoledne se líbilo, občerstvení chutnalo a dobrá nálada nechyběla.

Skoro čtvrt století keramiky
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Závody v bruslení
Rok se sešel s rokem a ledovou plochu hrádeckého kluziště znovu roze-
hřál žhavou akcí DDM Drak. Neobvyklé závody vyžadovaly obratnost,
rychlost a samozřejmě i chuť uspět. Kategorie od nejmenších dětí až po
dospěláky umožňují poměřit se se sobě rovnými protivníky. Zpestřením
letošního ročníku pak bylo krasobruslařské vystoupení Justýny Peškové,
které diváci, podobně jako ostatní výkony, neváhali za mantinely hlasitě
podpořit. Stejně jako každý rok nebylo ani tak důležité vyhrát, jako
zúčastnit se a užít si trochu pohybu a srandy.

Cvičení Lída na turnajích
Cvičení Lída se věnuje i nejmenším dětem, které chodí často cvičit ještě
s rodiči. A právě nejmenším ve věku od 3 do 8 let byla určena soutěž,
která se v únoru odehrála v tělocvičně v Rochlicích. Mezi 64 účastníky
bylo i 13 hrádeckých. Děti soutěžily ve třech kategoriích, každé mělo 
splnit čtyři úkoly – kop do branky, hod do bedny, hod obručí na kužel 
a zdolání překážkové dráhy na čas. V mladších žákyních I vybojovala 
2. místo Lucie Votýpková, v kategorii mladších žákyň III vyhrála Valerie
Suková.

V polovině února reprezentovali Hrádek nad Nisou žáci ze Cvičení
Lída na 10. turnaji ve florbale.

Turnaje se zúčastnilo celkem 55 dětí z Žandova, Rochlic, Starého Har-
cova a Doks, 14 jich bylo ze Cvičení Lída. 

Hrádecké družstvo mladšího žactva I (2006–2008 a mladší) ve složení
Matouš Košek, Martin Wawřich, Petr Feix, Ruda Selinka vybojovalo 
2. místo. 3. místo obsadilo družstvo starších žáků II (2003–2005) ve slo-
žení Zdeněk Mansfeld, Lukáš Valdhans, Rostik Patočka, Jindra Čížek, Jan
Weisenpacher. 

Po ukončení turnaje proběhlo vyhlášení výsledků. Každý účastník si
odnesl sladkou odměnu a diplom pro družstvo.

Tenisový Winter Cup
Dvorce Tenisového centra Euroregionu Nisa v Hrádku nad Nisou hostily
další ročník Winter Cupu, neoficiálního tenisového mistrovství Evropy
hráčů do dvanácti let.

Hrádeckou kvalifikační skupinu tvořily v letošním roce reprezentační
týmy Belgie, Holandska, Irska, Litvy, Kypru, Maďarska, Portugalska, Ra-
kouska a domácí České republiky.

Český tým potvrdil roli favorita. Hrádeckou kvalifikační skupinu, ať již
je vylosovaná z jakýchkoli zemí, vyhrává pravidelně již několik let v řadě
a ve finále Winter Cupu byl nejlepší třikrát.

Jestli ukořistí titul pro absolutního vítěze i letos, teprve uvidíme, nic-
méně do finále znovu postupuje z prvního místa v kvalifikaci. Z Hrádku
nad Nisou jej doprovodili ještě hráči Belgie, kteří se umístili ve stejné
kvalifikační skupině na druhém místě.

Koník ožil dílničkami
Podmanivé interiéry podstávkového domu Koník dýchají dřevem a his-
torií. Vhodnější prostředí pro seznamování s tradičními řemesly jde jen
těžko najít. Na začátku března se zde střídali dospělí i děti, kterým se
ochotná a zapálená Markéta Váchalová Vojtíšková alespoň pro jeden
den stala průvodcem k poznání téměř zapomenutých dovedností. 
Vystudovala rytectví a broušení skla, vedle toho však od útlého mládí
pracovala i s textilem. Len si oblíbila nejvíc. Účastníkům hrádeckých díl-
niček trpělivě ukazovala a vysvětlovala, jak ze lněné látky výšivkou a za
pomoci skleněných prvků vyrobit praktické nebo ozdobné předměty.
Podobně, jako je vyráběly šikovné prsty našich prapředků v chalupách
na úpatí Lužických hor. Na nezájem si rozhodně nemohla stěžovat. 
Naopak, chvílemi nebylo v přízemí Koníka k hnutí. Závěsné větrohry 
v podobě ptáčků, jeden z výrobků, který si návštěvníci mohli sami vyro-
bit, pak rozzářil nejedny oči. Menší děti zase zaujalo potiskávání lněných
sáčků. Ti odvážnější se pustili i do složitějších výtvorů.

Práci se lnem si mohl vyzkoušet kdokoli díky projektu „Řemeslo a tra-
dice v Trojzemí“. Nebyla to první oprášená dovednost, kterou projekt
představil. Další dílničky s novými náměty se v rámci zmíněného pro-
jektu podpořeného z prostředků Evropské unie připravují.

Projekt je podpořen Evropskou unií z prostředků Evropského fondu
pro regionální rozvoj z Programu spolupráce na pod-
poru přeshraniční spolupráce mezi Českou republikou
a Svobodným státem Sasko 2014–2020 prostřednic-
tvím Euroregionu Nisa.



S koncem března přivítáme jaro. Akce v našem okolí se tak brzy rozšíří 
i na ty, které se konají pod širým nebem. Na přelomu března a dubna 
se také po zimě opět otevírají hrady a zámky, nechybí pozvánky na zají-
mavé koncerty a na veletrhu cestovního ruchu si můžeme už teď v bře-
znu naplánovat dovolenou nejen po našem okolí. Tak si konec zimy 
a hlavně nadcházející jaro pěkně užijte!

15.–16. březen – Eurooregion Tour – Eurocentrum Jablonec n. N.
Veletrh představí komplexní turistickou nabídku krajů, regionů, měst 
a obcí České republiky i sousedních států, nabídku cestovních a doprav-
ních kanceláří, lázní a wellness, památek, center volnočasových aktivit 
a dalších subjektů z oblasti cestovního ruchu. V rámci doprovodného
programu je připravený bohatý kulturní program.
16. březen – Africké trhy v Liberci – Lidové sady Liberec
Do Liberce míří nejvybranější lahůdky přímo z Ugandy. Přijďte si užít 
netradičně strávený den. Ochutnáte, co jinde nenajdete a ještě tím pod-
poříte malé africké farmáře. 
20. březen – Bratři Ebenové – Lidové sady Liberec
Kapela tří bratrů Ebenových a dalších předních hudebníků zahraje prů-
řez tvorbou od prvního po poslední album. 
21. březen – No Name – Dům kultury Liberec
„Ži... a nech žít". Tak se jmenuje nová jedinečná česko-slovenská píseň
oblíbené skupiny No Name. Představí ji v rámci své accoustic Tuur také
v Liberci. 
27. březen – Miloš Meier – Drumminng syndrome – klub Na
Rampě Jablonec
Jedinečná sólová bubenická šou jednoho z nejuznávanějších bubeníků
v Čechách. 
29. březen – UDG – 20 let – KC 101010 Vratislavice
Narozeninové turné kapely se speciálním hostem Jakub Děkan a band.
30.–31. březen – zahájení návštěvnické sezóny na hradech 
a zámcích
Poslední březnový víkend se otevírají brány hradů a zámků. Kasteláni si
připravili nové okruhy, nové expozice a řadu akcí. 

5. duben – Dagmar Pecková, Hradišťan, Spirituál kvintet – Dům
kultury Liberec
Mimořádné spojení třech výrazných pilířů české hudební scény. Na pódiu

vystoupí nejen samostatně, ale spojí své síly také ve společných sklad-
bách a to napříč hudebními žánry.

6.–7. duben – Pohádkové prohlídky – zámek Sychrov
Pohádkové prohlídky na zámku Sychrově mají již mnohaletou tradici.
Tentokrát si organizátoři připravili pohádku Pyšná princezna.

12. duben – Sebastian – Lidové sady Liberec
Sebastian je jeden z nejvýraznějších představitelů nové generace
umělců. Jako host s ním vystoupí neméně oblíbený Milan Peroutka. 

13. duben – Mezinárodní den památek: Grabštejn za Gallasů 
a Clam-Gallasů – hrad Grabštejn
Mezinárodní den památek se na Grabštejně letos zaměří na historii 
a stavební aktivitu za doby posledních majitelů grabštejnského hradozá-
meckého areálu. Pro návštěvníky budou připraveny speciální prohlídky. 

14.–15. duben – Velikonoční trhy – zámek Sychrov
Tradiční trhy spojené s ukázkami řemesel, prodejem tradičního zboží 
a bohatým programem. Na devadesát prodejců zde bude prodávat 
české zboží, které se tematicky váže k velikonočním svátkům. 

Věra Baumgartnerová

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 200 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 500 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 1 000 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 600 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 3 000 Kč
Smíšená (reklamní reportáž) cena dohodou
Vkládací (za vložený a dodaný ks) 2 Kč
ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)
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Březen, to už je jaro a s jarem také více vyrážíme do přírody. S naším 
tipem na výlet tentokrát zamíříme na Českolipsko. Naším cílem bude
Modlivý důl. Je to romantické skalnaté údolí, které se táhne mezi pí-
skovcovými skalami pod Slavíčkem a Tisovým vrchem na okraji Svojkova.

Modlivý důl
Dříve se skalnatá rokle nazývala Smolný důl, podle místních uhlířů, kteří
zde měli vedle milířů i smolné pece, v nichž vařili kolomaz. Protože se 
o dole tradovalo několik pochmurných pověstí, čeledín ze statku v roce
1704 pověsil v údolí obrázek Panny Marie a Ježíše. Vrchnost pak nechala
hustý les trochu prosvětlit a u obrázku se začali zastavovat pocestní. 
Časem se krajinou rozšířily zprávy o zázračně vyslyšených modlitbách. 
V roce 1772 byly vyslyšeny i prosby svobodné paní von Czerwelli ze 
Svojkova, která na místě dala zřídit dřevěnou kapličku. Počet návštěv-
níků tohoto místa se zvětšoval a z okolí sem mířila celá procesí. Místo se
tak stalo poutním místem. 

Koncem 18. století byla dřevěná kaplička zbourána a hraběnka Alž-
běta Kinská nechala vytesat novou kapli do skalní stěny. V roce 1836 
bylo průčelí kaple vyzdobeno gotickým portálem, který vytvořil sloupský
sochař Antonín Wagner. Později byla ze Svojkova podél cesty ke kapli
upravena křížová cesta a dále k východu vedlo dlouhé schodiště k ora-
toriu na konci rokle. Byl to uměle vytesaný skalní výklenek s pískovcovou
plastikou Ukřižování od sloupského sochaře Josefa Maxe staršího.

Po 2. světové válce bylo poutní místo z větší části zničeno, takže do-
dnes zůstala zachována jen skalní kaple a prázdný výklenek oratoře.
Údolí lemované pískovcovými útvary dostalo název podle skalní kaple 
s novogotickým portálem.

K Modlivému dolu se dostaneme ze Svojkova. Kromě zmíněné skalní
kaple tu najdeme řadu dalších skalních útvarů, jeskyní a vyhlídek. V obci
se nachází také stejnojmenný skalní hrad, resp. jeho zřícenina. Vstup
není zpoplatněn a je na vlastní nebezpečí. Do dnešních dní se docho-
valy vytesané světničky, průchod a schody a zbytky zdiva paláce. 

Věra Baumgartnerová

Tip na výlet

Pozvánka k sousedům



Horská služba Jizerské hory ve spolupráci se Zdravotnickou záchrannou
službou Libereckého kraje začala letos v zimě jako první v České repub-
lice podávat zraněným léky na tlumení bolesti. Pacientům, kteří jsou 
pro záchranáře v těžko dostupném terénu, tak mohou horští záchranáři
účinně zmírnit bolest ještě před příjezdem zdravotníků. Podávání léku 
a proškolení členů horské služby probíhá pod vedením lékařky HS 
a ZZS LK Lucie Langové.

„Tento lék slouží k tlumení bolesti a pro svůj způsob podání formou
inhalace a pro rychlý a efektivní nástup účinku je pro kolegy z horské
služby ideálním pomocníkem,“ říká Langová. Vysvětluje, že pro pacien -
ty se jedná o revoluční novinku, která zkracuje mnohdy zbytečně dlou-
hou dobu trávenou v bolestech. 

„Pokud se postižený zraní v oblasti, kam se záchranáři nemohou sa-
nitními vozy dostat, což se u běžkařů či cyklistů stává poměrně často,
musí členové horské služby volit jinou variantu přístupu k místu nehody,
nejčastěji na lyžích, skútrech nebo pěšky. V případě, že měl zraněný ta-
kové bolesti, které znemožnily jeho vyproštění a manipulaci s ním, ne-
zbývalo, než přivézt na místo lékaře nebo záchranáře, který mu mohl
podat tišící léky, což ale zásah prodloužilo až o několik desítek minut.
„Potřebujeme-li vyprostit z nepřístupného horského terénu například
člověka se zlomenou končetinou, kdy se bolest při manipulaci zvyšuje 
i sebemenším pohybem úlomků kostí, je to téměř nadlidský úkol. Nikdo

nechce jinému působit bolest,“ vysvětluje náčelník Horské služby Jizer-
ské hory René Mašín. 

Podat lék zraněnému ovšem nemůže nikdo bez patřičného proško-
lení, které vede právě Lucie Langová. „Je třeba, aby členové horské
služby uměli rozlišit případy, kdy je podání léku vhodné, a kdy je naopak
lépe vyčkat na zdravotnickou záchrannou službu. Pacient musí vnímat 
a komunikovat, musí být oběhově stabilní a nesmí být pod vlivem alko-
holu nebo jiné návykové látky. Stejně tak nesmí mít vážné onemocnění
jater nebo ledvin,“ zdůrazňuje Langová. Dodává, že se inspirovala zku-
šenostmi zahraničních kolegů pracujících ve vysokohorských oblastech,
kde se tento lék úspěšně používá již několik let.

A proč je jeho zavedení tak důležité právě v Jizerských horách? Ze-
jména proto, že právě ony jsou českým rájem běžkařů a cyklistů. Tito
sportovci se velmi často dostávají daleko od cest přístupných sanitním
vozům, navíc bývají většinou oblečení poměrně nalehko. Pokud zůstanou
zranění ležet někde v terénu či ve sněhu, dochází u nich velmi rychle 
k prochladnutí a s tím spojeným závažným zdravotním komplikacím,
které mohou vést až k ohrožení života. Zde je cílem co nejrychlejší pře-
dání pacienta zdravotníkům, a tedy i včasné umožnění manipulace 
a transportu pacienta, což bez tlumení bolesti zraněného někdy není
možné. Proto jsme za možnost podání analgetik horskou službou velmi
vděčni,“ dodává Langová.

Nalezené věci
Správní a sociální odbor Městského úřadu Hrádek nad Nisou eviduje
v období od 1. 1. 2018 do 11. 2. 2019 níže uvedené nalezené věci:

22. 01. 2018 Kniha – Batman, DC Komiksový komplet
22. 01. 2018 Klíče – 1 ks od vozidla Škoda, 1 ks Construct, 

1 ks od stolku
06. 03. 2018 Klíč
14. 03. 2018 Klíč + čip
10. 04. 2018 Peněženka
23. 04. 2018 Dioptrické brýle
26. 04. 2018 Karta
26. 04. 2018 Koloběžka
04. 05. 2018 Klíče – 3ks + 3ks malé, čip, 

známka o očkování psa
21. 05. 2018 Jízdní kolo – zn. Merida Matts
07. 06. 2018 Peněženka – hnědá, kožená
17. 07. 2018 Motokolo – zn. Bodecek
24. 08. 2018 Jízdní kolo – zn. Hooligan, stříbrné
27. 08. 2018 Dětská přebalovací dečka, růžová
27. 08. 2018 Sluneční brýle – dámské
27. 08. 2018 Klíč – 1 ks
03. 09. 2018 Klíče – 4 ks
13. 09. 2018 Jízdní kolo – zn. Author
21. 09. 2018 Dioptrické brýle
09. 10. 2018 Klíče – 2 ks
30. 10. 2018 Klíče – 4 ks
31. 10. 2018 Pouzdro s digitálním glukometrem
01. 11. 2018 Batoh s obsahem
12. 11. 2018 Finanční hotovost
12. 11. 2018 Zlatý prsten se zeleným kamenem
19. 11. 2018 Jízdní kolo – zn. Cliper, růžové
19. 11. 2018 Mobilní telefon – iPhone 6 – bez SIM karty
21. 11. 2018 Mobilní telefon – zn. Samsung
22. 11. 2018 Klíče – 3 ks + červený mincovník

O uvedené věci je možno se přihlásit nejpozději do tří let od ode-
vzdání nálezu na správním a sociálním odboru, v přízemí budovy
Městského úřadu Hrádek nad Nisou. Kompletní seznam nalezených
věcí od 1. 2. 2016 naleznete na webových stránkách města Hrádek
nad Nisou.

10 inzerce

V Jizerských horách může ve spolupráci se ZZS LK 
podávat analgetika i Horská služba

Prodám zahrádku 30 x 10 m s altánem
v kolonii pod ul. Polní, Hrádek nad Nisou.

Cena dohodou.

Tel.: 720 147 563
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